
Záznam 
ze zasedání 85. Plenární schůze Rady hospodářské a sociální dohody ČR 

které se konalo dne 14. září 2010 na Ministerstvu financí ČR 
 

Přítomni: dle prezenční listiny 
 

Program 
 
 

1. Návrh Státního rozpočtu České republiky na rok 2011  
2.    Návrhy na změny ve vedení pracovních orgánů RHSD ČR 
3.  Návrh programu 86. Plenární schůze RHSD ČR 
4.  Různé 

 
Předkládané materiály: 
K bodu 1.: Podkladový materiál MF ČR a záznam z jednání Pracovního týmu RHSD ČR pro  
                  hospodářskou politiku 
K bodu 2.: Podkladový materiál Sekretariát RHSD ČR 
K bodu 3.: Podkladový materiál Sekretariát RHSD ČR 
 
Přílohy: 
• Prezenční listina 
• Stanovisko Svazu průmyslu a dopravy ČR k rozpočtu 2011 
• Stanovisko KZPS ČR k rozpočtu 2011 
• Stanovisko ČMKOS k rozpočtu 2011 
 

 
Průběh jednání 

Zasedání zahájil  ministr práce a sociálních věcí a výkonný místopředseda RHSD ČR   
Dr. Ing. Jaromír Drábek. Omluvil nepřítomnost předsedy vlády na začátku jednání a předal 
slovo ministru financí Ing. Miroslavu Kalouskovi. 
 
K bodu 1.:  Návrh státního rozpočtu České republiky na rok 2011 
 

Ministr financí Ing. Miroslav Kalousek přivítal účastníky jednání na půdě Ministerstva  
financí ČR a přednesl úvodní slovo k předloženému návrhu. Vláda se rozpočtem zabývala 
minulý týden a příští týden chce jednání dokončit. Hlavním úkolem je postupné snižování 
deficitu a směřování k vyrovnanému rozpočtu. K tomu by mělo dojít ve třech etapách. 
V etapě 0 jde o provádění aktivních kroků k udržení plánovaného deficitu v tomto roce. 
V etapě 1 exekutivní i legislativní opatření k snížení deficitu v příštím roce a v etapě 2 
k dalšímu snižování deficitu veřejných rozpočtů přijmout zásadní reformy s účinností od        
1. 1. 2012. Dále uvedl základní data k předloženému návrhu, jak ke straně příjmové, tak i ke 
straně výdajové s tím, že jsou již započítány dopady legislativních opatření, které nabudou 
účinnosti k 1. 1. 2011. Věnoval pozornost snížení provozních i mzdových nákladů ve všech 
kapitolách, upozornil na plnou valorizaci důchodů a na zachované výdaje na vědu a výzkum. 
Na závěr ještě jednou zdůraznil, že prioritou je snižování deficitu a zahájení cesty 
k vyrovnané bilanci. 

V diskusi za stranu zaměstnavatelů s úvodním slovem vystoupil vicepresident SP ČR 
Ing. Jaroslav Hanák a dále navázali místopředseda KZPS Ing. Václav Matyáš, 
místopředseda KZPS Ing. Zdeněk Osner, CSc., president SOCR ČR Ing. Zdeněk Juračka, 
předseda KZPS Jan Wiesner a president SP ČR Ing. Jaroslav Míl, MBA. Ocenili snahu o 
snížení deficitu rozpočtu, snahu bojovat proti korupci a řešení státní správy. Vyslovili 
nesouhlas s prodloužením proplácení nemocenské zaměstnavateli o jeden týden. 
Nesouhlasí se snížením investic, snížením příspěvku do SFDI a snížením prostředků na 
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obnovu vozového parku. Nesouhlasí se skladbou výdajů na vědu a výzkum, je třeba více 
podpořit aplikovaný výzkum. Pro stavebnictví jsou takřka likvidační rozpočtové škrty a 
zastavení projektové  dokumentace, problémy budou působit i nedostatečné prostředky 
v SFRB. Upozornili, že dosud neexistuje státní energetická koncepce a v této souvislosti 
upozornili na problematiku těžebních limitů. Zdůraznili negativní dopady zvýšení DPH na 
cestovní ruch a obchod, hlavně snížením spotřeby domácností a zvýšením nezaměstnanosti. 
Také upozornili na nedostatečné platby do zemědělské výroby. Zazněl rovněž požadavek, 
aby pro příští období byl zpracován přehledný návrh rozpočtu v jiné struktuře. SP ČR a 
KZPS předaly svá stanoviska, která budou přílohou záznamu. Na závěr vyslovili zásadní 
požadavek, aby vláda na říjnovou Plenární schůzi RHSD ČR předložila strategii 
konkurenceschopnosti země. 

Na vystoupení zaměstnavatelské strany postupně reagovali ministr financí Ing. Miroslav 
Kalousek, ministr práce a sociálních věcí Dr. Ing. Jaromír Drábek a ministr dopravy JUDr. Vít 
Bárta. V oblasti zemědělství a venkova sdělili, že byl upřednostněn program rozvoje venkova 
před přímými platbami pro zemědělství. Nelze očekávat snížení DPH v oblasti služeb. 
K vědě a výzkumu uvedli, že efektivitu vynaložených prostředků bude kontrolovat nová Rada 
vlády pro vědu a výzkum. Reagovali i na prodloužení proplácení nemocenské 
zaměstnavateli o jeden týden. Škrty v SFDI jsou nepříjemné, ale před prostředky pro tento 
fond předřazují nutnost provádění významných reforem v důchodové a zdravotní oblasti.       
I nadále se povedou jednání k nalezení prostředků. Hledají se i jiná řešení společně 
s Asociací krajů, směřující k výraznému zlevnění a zkvalitnění integrované osobní dopravy. 
Vedou se rovněž jednání o projektech PPP. 

Za stranu odborů s úvodním slovem vystoupil předseda ČMKOS Jaroslav Zavadil a na 
něj navázali předseda OS STAVBA Stanislav Antoniv, předseda OS KOVO Josef Středula, 
předsedkyně OS státních zaměstnanců Alena Vondrová, předseda OS dopravy Luboš 
Pomajbík, místopředsedkyně OS zdravotnictví Bc. Dagmar Žitníková, místopředseda ASO 
Bc. Jaroslav Pejša, předseda OS hasičů Zdeněk Oberreiter, zástupce ASO Ing. Jana Říská, 
místopředseda ASO František Tesař a předseda OS policie JUDr.Milan Štěpánek. Uvedli, že 
postrádají hospodářskou strategii vlády, že nejsou schváleny zákony s jejichž účinností 
rozpočet počítá, že chybí opatření proti daňovým únikům a nebyly, kromě MD ČR, 
provedeny audity výdajů na ministerstvech. Upozornili na nízké daně. Nesouhlasí se 
snížením prostředků na platy, protože se tím výrazně  zhorší podmínky zaměstnanců, zvýší 
se chudoba a nezaměstnanost. Nelze pouze škrtat, ale je třeba přijímat prorůstová opatření, 
např. účast českých firem na dostavbě Temelína. Snížení platů ve státní sféře povede ke 
zhoršení služeb, bude mít dopad na kvalitu i efektivitu, ale i na bezpečnost v souvislosti se 
snížením prostředků pro Polici ČR a na činnost obcí. V této oblasti očekávají ještě další 
jednání. Nebyla provedena analýza dopadů navrhovaných opatření. Zastavení investic do 
stavebnictví povede k propuštění dalších zaměstnanců. Dále upozornili, že není řešeno 
odvádění výnosů firem mimo ČR. Zmínili i problém kofinancování projektů  realizovaných 
z prostředků EU. V této souvislosti požádali o přesměrování finančních prostředků a o 
zařazení kohezní politiky na jednání říjnové Plenární schůze RHSD ČR. Uvedli, že 
důsledkem podfinancování SFDI bude zvýšená nezaměstnanost, sníží se mobilita pracovní 
síly, sníží se dostupnost škol. V této souvislosti upozornili, že nebyla svolána tzv. dopravní 
tripartita. Nejde však jenom o novou výstavbu, ale v ohrožení je i základní údržba. Rovněž 
upozornili na stav v oblasti sociálních služeb a zdravotnictví. Problémem bude stav v oblasti 
dlouhodobě nemocných. Nesouhlasí se snížením příspěvků na sociální služby, ani se 
snížením platů. Zmínili nedostatečnou lékovou politiku, která umožňuje úniky v miliardách. 
Odmítli další privatizace zdravotnických zařízení. V souvislosti se snižováním stavu státních 
zaměstnanců kritizovali, že jsou propouštěni pouze zaměstnanci podřízených organizací. 
V oblasti zemědělství bylo kritizováno neřešení plateb pro zemědělce i když by stačily dvě 
mld. Kč. Snižování provozních nákladů se projeví v řadě oblastí, mimo jiné ohrozí obnovu 
techniky u hasičů policie a jinde. 

Na diskusi reagovali ministr financí Ing. Miroslav Kalousek, ministr dopravy JUDr. Vít 
Bárta a ministr práce a sociálních věcí Dr. Ing. Jaromír Drábek. Uvedli, že výběru daní je 
věnována velká pozornost a boj proti daňovým únikům je jednou z priorit vlády. U úniků DPH 
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je třeba projednat výjimku s EU. V případě daně z příjmu vstupuje v platnost od 1. 1. 2011 
nový daňový řád. V případě snížení platů a provozních prostředků ve státní správě byla 
analýza dopadů provedena. Nevěří, že snížení povede ke zhoršení služeb. Zaměstnavatelé 
museli své náklady snížit daleko více a přesto situaci zvládli. Snížení prostředků na FKSP na 
1% považují za spravedlivé. Nesouhlasili s názorem, že neexistuje hospodářská politika. 
Rozpočet má své priority a je vlastně hospodářskou politikou. Rovněž nesdílejí obavy, že by 
nebylo zajištěno dofinancování projektů z prostředků EU. Přesměrování prostředků je 
otázkou vyjednávání, dojde ke snížení počtu operačních programů a základní informace 
bude podána na říjnové Plenární schůzi RHSD ČR. V sociální oblasti upozornili na neustále 
vzrůstající výdaje na sociální služby. Upozornili, že snižování stavu zaměstnanců probíhá i 
na ministerstvech. U zemědělství uvedli, že přímé platby z EU přicházejí. Proti ostatním 
zemím EU jsou zde jiné podmínky v oblasti daně z nemovitosti a nájmů za půdu. Dále 
konstatovali, že v současné době skončily, nebo brzy skončí jednání o dopravních stavbách 
a konkrétně na železnici se začíná opět stavět. Nyní přichází na řadu koncepční otázky a ty 
se budou v Dopravní komisy RHSD ČR řešit. V této souvislosti požádali o náměty na 
úsporná opatření. Rovněž přivítají podněty, týkající se dohod o provedení práce. U dotací na 
sociální služby došlo, oproti původnímu návrhu, k navýšení. Na závěr vystoupil předseda 
vlády ČR a předseda RHSD ČR RNDr. Petr Nečas. Konstatoval, že tento návrh nemůže 
zatím řešit zásadní problémy, řeší aktuální situaci. Řešení skutečných problémů tuto zem 
teprve čeká. Uvedl, že ke konci roku bude 2.830 mil. lidí v pensijním systému a 4.8 mil. 
výdělečně činných a tento poměr se neustále zhoršuje. Tato vláda nechce jít cestou 
zvyšování daní. Poukázal na skutečnost, že převážná část firem musela snížit náklady i 
počty zaměstnanců a stát tak musí učinit také. Musí proto proběhnout reformy důchodových 
a zdravotních systémů, kde budou probíhat široká jednání. Rovněž budou probíhat další 
jednání o způsobu redukce platů. 

 
V další rozpravě střídavě vystupovali zástupci zaměstnavatelů a odborů. 

 
Za stranu zaměstnavatelů postupně vystoupili: president SP ČR Ing. Jaroslav Míl, MBA, 

vicepresident SP ČR Ing. Jaroslav Hanák, místopředseda KZPS Ing. Pavel Dušek, president 
SOCR ČR Ing. Zdeněk Juračka, místopředseda KZPS Ing. Václav Matyáš a místopředseda 
KZPS Ing. Zdeněk Osner,CSc. Opakovaně poukázali na neprůhledný rozpočet, na daňové 
úniky, na zvyšování daní a snižování platů v podnikové sféře v minulém období. Obávají se 
nedostatečného dofinancování ROP. Upozornili, že čeští podnikatelé se museli v evropských 
podmínkách orientovat, to musí i státní sektor. V této oblasti nejde pouze o škrty, je třeba 
vytvořit pro státní sektor zadání. Opakovaně upozornili, že zvýšení DPH přinese negativní 
důsledky, daňové úniky, nezaměstnanost a černou ekonomiku. Podfinancování SFDI ponese 
také negativní důsledky, projekty PPP jsou nereálné. 
  

Za stranu odborů postupně vystoupili: předsedkyně OS státních zaměstnanců Alena 
Vondrová, předseda OS ECHO JUDr. Zdeněk Černý, předseda OS školství Mgr. František 
Dobšík, zástupce ASO Ing. Jana Říská, místopředseda ASO František Tesař, předseda 
ČMKOS Jaroslav Zavadil a místopředsedkyně OS zdravotnictví Bc. Dagmar Žitníková. 
Souhlasili se snižováním provozních nákladů i když se již v minulosti snižovali. Žádali 
koncepční přístup a ne plošné řešení. U úspěšných podniků zajistit při kolektivním 
vyjednávání, aby se i tam nepřenesla úsporná opatření.  Ocenili samostatnou tarifní tabulku 
pro pedagogické pracovníky, ale upozornili na zhoršující se situaci nepedagogických 
pracovníků. V oblasti daňových úniků požádali o rychlou aktualizaci obchodního rejstříku, 
která by umožnila rychlé dohledání dlužníků. U zemědělců nedorovnání příjmů povede ke 
snižování konkurenceschopnosti. Písemné stanovisko ČMKOS bylo předáno a bude 
součástí záznamu. 
 
Na některá vystoupení reagovali ministr financí Ing. Miroslav Kalousek a ministr práce a 
sociálních věcí Dr. Ing. Jaromír Drábek. Zdůraznili, že jde o otázku priorit. U finančních 
prostředků v rozpočtu se proto musí rozhodnout na co se přednostně vydají a kam ne.          



 4

 


